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La cursa deixa una 
jornada històrica amb
doble rècord mundial

JAZZ AMB ÀNIMA SOCIAL pàg 8
El granollerí Albert Marquès 
treu un disc amb un condemnat
a mort per mirar de salvar-lo
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La Isabel Hernández, veïna de les
Franqueses del Vallès, surt cada
matí de casa seva per anar a tre-
ballar i al caixer del banc que està
a tocar del seu portal es troba sem-
pre el mateix home sense llar, dor-
mint en un sac, entre cartons i
amb unes quantes mantes a sobre.
Ella, com la resta de persones, el
mira i passa de llarg. “És trist, però
és normal”, pensa. I és que, com
a societat, ens hem acostumat a
veure escenes com aquesta, da-
vant la qual preferim fer-nos els
cecs. “Però és impossible que, en
veure-ho, no se’t mogui alguna
cosa per dins”, diu. Potser por,
potser impotència o potser pas-
sotisme en veure’ns incapaços
d’ajudar l’altre i pensar que la seva
situació és irremeiable.
Una situació similar també la

viu en Pol Forné quan va cada
matí a l’estació de Granollers-
Centre a agafar el tren. “Sempre
hi ha un home dormint en un
banc a l’entrada del pàrquing que
molts dies tremola”, explica. “De
fet, aquests dies de més fred
que estàvem a zero graus patia
molt per ell”, confessa. I és que,
sense anar més lluny, només
cal recordar la mort de dos ho-
mes sense llar la setmana pas-
sada a Barcelona. 

PASSAR FRED AL CARRER
Davant les onades de fred, enti-
tats com la Creu Roja de Gra-
nollers amplien llits al seu alberg
de pernoctació on, en general, no
acostumen a sobrar places. Tot
i que han preferit no fer decla-
racions al Línia sobre aquest
tema, sí que han explicat que la
situació continua sent la matei-
xa que fa dues setmanes, quan
les temperatures van baixar tant

i fins i tot va nevar en alguns
punts de la comarca. És a dir,
compten amb els 13 llits habitu-
als més els 7 extra que s’han po-
sat fins que tornin a pujar les
temperatures. Una ampliació
que alguns partits, com la CUP,
consideren insuficient.
Precisament per això, el pro-

jecte Sense Llar, que impulsen
des de la Parròquia de Sant Fran-
cesc d’Assís de Bellavista, treba-
lla per acollir i ajudar aquestes
persones. “Nosaltres intentem
arribar on els serveis socials no
arriben i a través de voluntaris
atenem la gent sense llar, els
ajudem a aconseguir els papers,
a sortir de les addiccions i so-
bretot del carrer”, comenta al
Línia Pepe Baena, rector de la
parròquia. A més, en situacions
d’emergència com les onades de
fred, acullen gent sense llar al lo-
cal parroquial. “Els albergs acos-
tumen a estar plens, i com que les
administracions comarcals no

són capaces d’obrir pavellons
per a situacions d’aquesta mena,
hem d’actuar nosaltres”, denun-
cia Baena. Una manca d’ajuda
que, a parer seu, es deriva del fet
que els sensesostre “són gent
que no vota, no cotitza, que no té
veu i que, per tant, no interessa”,
afegeix. Però, sigui com sigui, tot
això posa sobre la taula que “fal-
ten recursos i calen més albergs,
i sobretot més habitatge social”,
sentencia el rector.

PASSAR FRED A CASA
En aquest sentit, les onades de
fred també evidencien que la
manca de recursos va més enllà,
ja que hi ha persones que sí que
tenen un habitatge, sigui com-
prat, llogat o ocupat, però no te-
nen diners per pagar les despeses
energètiques. És el cas de la Loli
Baños, de Mollet, que assegura
que en tot l’hivern només ha po-
sat “dos cops comptats” la cale-
facció. “Vam demanar un préstec

al banc per poder salvar el nego-
ci familiar i vam posar la nostra
casa com a aval”, recorda. “Però
vam acabar perdent-ho tot i ara

estem pagant un lloguer que
pràcticament no ens podem per-
metre”, lamenta la molletana.
Baños explica que sobreviuen

al fred fent servir roba tèrmica i
l’abric dins de casa, i anant a dor-
mir amb unes quantes mantes a
sobre. “Quan es passa pitjor és
quan et lleves i la casa està freda,
i quan surts de la dutxa”, con-
fessa. Una situació que amb
l’augment de les quotes energè-
tiques també viuen altres famí-
lies i gent jove, que sent que ha
de triar entre el confort tèrmic o
l’oci. “Un cop pago totes les des-
peses fixes només estalvio uns
100 euros i, per la meva salut
mental, prefereixo invertir-los
en un sopar amb els amics o en
anar a fer unes copes que en la
calefacció”, explica l’Oriol Cam-
many, de Granollers. Una reali-
tat que sembla que cada cop
està més estesa i que fa que al-
guns vallesans visquin situacions
de vulnerabilitat diàriament. En
especial i amb més intensitat en
setmanes com aquesta en què les
temperatures a la comarca tor-
nen a fregar els zero graus. 

Més fred,més vulnerabilitat
» Algunes persones sense llar de la comarca passen les onades de fred al carrer per la manca d’ajudes
» També hi ha gent que, tot i tenir un sostre, no pot permetre’s posar la calefacció pel cost que suposa

Al Vallès Oriental, les administracions no han fet cap recompte de persones sense llar, com sí que s’ha fet en altres localitats catalanes. Foto: Fundació Arrels

MÉS DE 1.500 
SENSESOSTRE AL PAÍS

4Segons la Fundació Ar-
rels, hi ha unes 1.500 per-
sones sense llar repartides
per les capitals de província
i les ciutats més importants
de Catalunya. Al Vallès
Oriental, però, les adminis-
tracions mai han fet un re-
compte, i les darreres dades
de la Generalitat sobre gent
sense sostre són del 2008,
quan n’hi havia 215.

Olga García
VALLÈS ORIENTAL
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NLes millors
perles

Els nous trens de Renfe per al nord de la península no cabenals túnels. Un error de càlcul ha portat a aquesta absurda
situació, que ha afectat especialment Cantàbria i que ja ha
provocat dos cessaments. Havia de ser Renfe.

Un robatori per valor de 80.000 euros a Sevilla. Us
imagineu de què pot ser? Efectivament, de joguines

sexuals. En concret, set vibradors caríssims que estaven
fets d’or i d’acer i que valien entre 2.000 i 17.000 euros.

Un cartell de festival amb Rosalía, C. Tangana i Bad Gyal.
Seria molt difícil i car d’aconseguir el 2023, però el 2017 era

el cartell del Festival Acústica. El completaven, atenció, Jair
Domínguez i Buhos. Ho ha recuperat Jordi Garrigós a Twitter. 

Havien de pujar a l’avió i els van dir que el bitllet del
bebè també s’havia de pagar. La solució: deixar el

nadó al taulell de facturació. Va passar en un vol de Ryanair
a l’aeroport de Tel-Aviv, on els pares van ser detinguts.

LA FOTOUnited Nations Humanitarian

La lupa

Si hi ha un debat que monopolitzarà part de la
campanya de les eleccions municipals a Bar-
celona, aquest és sens dubte el de les superi-
lles. No pel projecte en si mateix, sinó pel de-

bat de fons que l’acompanya: el de l’espai públic i de
les implicacions de les polítiques de millora urbana
en la vida de les veïnes. I, tot i que pot semblar sen-
zill, no ho és pas.
La definició de l’espai públic va per barris. Per a

una gran part dels urbanistes i arquitectes, l’espai pú-
blic és un espai buit entre edificis que convé reom-
plir. A l’altre extrem, antropòlegs com Manuel Del-
gado posen en dubte l’existència del concepte “espai
públic” i en critiquen la noció de lloc amable i gairebé
perfecte. Així i tot, podríem definir-lo com totes aque-
lles zones exteriors urbanes on es manifesten les con-
tradiccions de la ciutat i les múltiples relacions i re-
alitats que hi conviuen.
Si fem una mirada enrere, veurem com l’espai pú-

blic ha estat utilitzat sistemàticament com un arte-
facte ideològic, una escenificació d’unes preten-
sions polítiques de moralitat i d’ètica. Per això, a mol-
tes ciutats aquest espai públic s’ha transformat ra-
dicalment en les darreres dècades. Canvis que han

pretès normativitzar les activitats i les relacions que
s’hi duen a terme.
Per exemple, a Barcelona, a moltes places ja no s’hi

pot jugar a pilota o seure a terra, i a les persones sen-
se sostre se’ls dificulta dormir en bancs o al carrer. Al-
hora, el consum de begudes només és possible a les
terrasses dels bars. Aquesta disciplinització de l’es-
pai públic, regulada per ordenances com la de civis-
me, també s’aplica a qualsevol mostra reivindicativa,
on pancartes, cartells o grafits que trenquin amb els
valors oficials són retirats o esborrats.
És en aquesta ciutat aparador orientada al turisme

on el projecte de les superilles neix amb una idea que
comparteixo plenament: alliberar l’espai públic ocupat
pel vehicle privat i crear espais que garanteixin el que
David Harvey defineix com el dret a la ciutat. Així i tot,
per com han estat dissenyades i executades, les supe-
rilles no fan més que contribuir a incrementar l’esquerda
social i les desigualtats a Barcelona.
La realitat és que les superilles s’han posat a pro-

va en barris on predominen les rendes mitjanes i amb
més possibilitats d’aprofitar aquesta mena de millo-
res urbanes, el que ha deixat de banda els barris de
classes populars molt més necessitats d’espai públic

de qualitat. Tot i que les superilles haurien de ser un
element de redistribució de la riquesa, han acabat eri-
gint-se en una política de millora urbana orientada no-
més a una població benestant.
Paral·lelament, als barris on s’han aplicat, com Sant

Antoni, no s’ha avaluat i considerat prou com les mi-
llores urbanes podien amplificar les dinàmiques de
gentrificació, d’increment del preu de l’habitatge i de
proliferació de pisos turístics i de bars. Al capdavall,
els grans beneficiats de les superilles són els grans te-
nidors de la ciutat i no el veïnat. I encara menys les
classes populars, les quals viuen processos d’expul-
sió de casa seva com, per exemple, les veïnes de la Casa
Orsola, a l’Esquerra de l’Eixample.
Crec que l’error és creure que les superilles, pel sol

fet de fer-les, solucionen màgicament els problemes
d’espai públic i de mobilitat que, des de fa anys, ar-
rossega la ciutat. Reduir a la mínima expressió el cot-
xe i ampliar el verd urbà és un pas important. No obs-
tant això, no podem deslligar les millores a l’espai pú-
blic de la realitat social i de l’habitatge. Fer-ho ens por-
ta a un escenari en el qual només la població de ren-
des mitjanes i altes podran viure a Barcelona. I
aquesta no hauria de ser la ciutat que volem.
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per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

Superilles i desigualtats
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Denuncien manca de manteniment 
al Ca n’Arimon de Mollet1

2
L’alberg de Can Batlle de Granollers 
fa quatre anys que està en desús

Doble rècord a la Mitja de Granollers

Amazon ofereix compensar els treballadors
de Martorelles que es traslladin

Denuncien la desaparició d’un menor 
molletà tutelat per la DGAIA

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@q_u_i_m_: Aquesta llevantada [...] ar-
riba a tot arreu, especialment on més falta
feia, i quasi de regal, atès que el febrer és
un mes força sec. Benvinguda!

@agenciaacn: Junts anuncia que presen-
tarà una esmena a la totalitat als pressu-
postos de la Generalitat per haver “triat la
confortabilitat autonòmica”.

#EsmenaALaTotalitat

@Carles_Porta: Ha mort Josep Maria Espi-
nàs, l’escriptor més senzill i més gran que he
tingut el plaer de llegir. Em va ensenyar que
simplicitat i humilitat eren enormes valors.

#MorEspinàs #TemporalDePluja

Safata d’entrada

La recent aprovació del
pressupost de l’Ajunta-
ment de Parets per al

2023 ha posat de manifest
com el govern de socialistes i
el que queda de Sumem Es-
querres ha fet una fugida en-
davant. Ha estat un intent a la
desesperada de salvar els mo-
bles en la cita amb les urnes,
prometent tot allò que durant
tants anys no han tirat enda-
vant i hipotecant les finances
municipals per tot el pròxim
mandat.
Un pressupost que no prio-

ritza tot allò que és important
per a la ciutadania de carrer.
La gran demostració com
aquest govern, marcat per la
paràlisi, vol arribar com sigui
a les eleccions del 28 de maig.
El pròxim govern que sor-

geixi de les urnes es trobarà
amb un document irreal on
s’han inflat els ingressos per
poder quadrar-lo, i les conse-
qüències no trigaran a arri-
bar. Així, han previst ingressar
la mateixa quantitat en con-
cepte d’IBI (Impost de Béns
Immobles), 7,5 milions d’eu-
ros, una xifra que entra en
contradicció amb la rebaixa
del 2,5% aprovada en les or-
denances fiscals per al 2023.
Estem parlant d’una diferència
de 190.000 euros. Els ingres-
sos per llicències de construc-
ció s’han establert en 800.000
euros, lluny de les possibilitats
reals d’aquest 2023.
Ens preocupen molt les hi-

poteques que també ens dei-
xaran, sobretot en operacions
de crèdit i en inversions. S’ha

previst un increment del
20% del deute municipal
amb la contractació de dos
nous préstecs durant el 2023
per un import total d’1,3 mi-
lions d’euros, i deixaran
compromesos 3,8 milions
del pressupost d'inversions
de 2024 i 1,6 milions més
fins al 2026.
La qual cosa significa que

el nou govern gairebé no po-
drà destinar més diners a
inversió en qüestions com
ara manteniment de carrers,
condicionament o millores a
la via pública i equipaments.
Tot plegat, a causa de la
mala gestió en la construcció
del nou institut escola i en
l’aportació que l’Ajuntament
haurà de fer per finançar,
conjuntament amb Adif i la
Generalitat, la nova estació
de tren.
Si tornem a l’alcaldia al

juny, corregirem aquests nú-
meros i planificarem a mit-
jà termini aquestes inver-
sions, si cal, renegociant l’a-
portació del conveni per l’es-
tació de tren. Conveni on
l’Ajuntament ha de tenir po-
der de decisió en el futur
aparcament dissuasiu. I és
que en cap lloc del conveni
signat i aprovat per totes
les forces polítiques del ple-
nari es parla d’aparcament
de pagament.

La pujada del 70% de la
taxa de residus donarà a l’A-
juntament un increment
d’ingressos de 140.000 eu-
ros, xifra que no es tradueix
en la millora del servei de la
recollida d’escombraries o
de la neteja viària. El nou go-
vern es trobarà amb una
taxa de 95 euros a aplicar el
setembre de 2023. I men-
trestant, han estat incapaços
de licitar el nou contracte de
neteja i recollida de residus,
i això que tenien tanta pres-
sa quan eren a l’oposició.
Un pressupost que desti-

na més diners al lloguer de
llums de Nadal que a la mi-
llora de l’enllumenat i on
decauen molts dels projectes
encarregats pel Govern Plu-
ral. On no hi ha partida per
a la millora del parc del ce-
mentiri o la millora de la
residència i centre de dia.
Zero euros per a la refor-

ma dels carrers Sant Josep i
Santa Irene, per a l’enllu-
menat del passeig Fluvial,
per a l’actuació del carrer
Alfons XIII, el clavegueram
de Can Riera o la revisió del
carril bici. La promesa de
bus gratuït o del tercer pa-
velló tampoc la trobem en-
lloc en un pressupost que, tal
com l’han concebut, és un
tràmit en el seu final de cicle
a l’Ajuntament.

Maquillatge pressupostari
per Jordi Seguer (ERC Parets)

Els semàfors

El músic de jazz granollerí Albert
Marquès ha creat un disc amb un
pres dels Estats Units condemnat
a mort amb l’objectiu de fer
visible la seva història i recaptar
fons per salvar-lo. Fa una gira per
Europa i Amèrica per donar a
conèixer les seves cançons.

pàgina 8Albert Marquès

L’Ajuntament de Mollet 
ha impulsat una marxa pels
carrers de la ciutat per detectar
punts foscos i insegurs. Durant 
el recorregut, les participants
van anotar els aspectes a
corregir perquè el consistori
posteriorment pugui actuar-hi.

pàgina 10Aj. de Mollet

L’associació Parets Contra 
el Càncer ha impulsat la sisena
caminada solidària en el marc 
de la celebració del Dia Mundial
Contra el Càncer. L’entitat, però,
treballa tot l’any per donar
suport i ajudar els malalts 
i les seves famílies.

pàgina 12Càncer Parets



7 | 

líniavallès.catPer a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517 10 de febrer del 2023



10 de febrer del 2023

Granollers

| 8

líniavallès.cat

L’afroamericà Keith LaMar va
ser acusat d’assassinat i con-
demnat a mort quan tenia 19
anys, l’any 1993, després d’un
motí a la presó de Lucasville que
va acabar amb la mort d’un tre-
ballador i de diversos presos.
Malgrat que ell sempre s’ha de-
clarat innocent, ha al·legat que es
van manipular les proves i ha ex-
plicat que el judici no va ser just
i que a més es va celebrar en una
ciutat d’Ohio coneguda pel seu ra-
cisme. Tot i això, continua al cor-
redor de la mort, a l’espera de la
seva execució, prevista per al 16
de novembre d’aquest any.
Quan el pianista granollerí

de jazz Albert Marquès, que viu a
Nova York des de fa deu anys, va
conèixer la seva història, va que-
dar commocionat. Aleshores era
l’any 2020, durant les protestes de
Black Life’s Matter, després que
la policia matés l’afroamericà
George Floyd. “Em vaig assa-

bentar a través d’un veí que en
Keith era un enamorat del jazz
com jo i vaig pensar a ajudar-lo
amb l’eina que tinc, que és la mú-
sica”, explica a Línia Vallès. 
“Vaig organitzar concerts als

carrers de Brooklyn per reivindi-

car que el d’en Keith era un altre
cas de racisme i de violència de
l’Estat”, recorda. I així va ser
com va tenir l’oportunitat de co-
nèixer-lo i, no només això, sinó
també de gravar un disc amb ell,
titulat Freedom First, que ara està
donant a conèixer en una gira per
Europa, l’Amèrica Llatina i els Es-
tats Units.

EL VINCLE AMB GRANOLLERS
Precisament, a Granollers, ater-
rarà el 25 de febrer, en el marc del
32è Jazz Granollers Festival, i l’1
de març repetirà actuació, amb
un concert al Teatre Auditori. Tot
plegat per exposar el seu projec-
te musical i de denúncia amb el
qual vol sensibilitzar sobre la
pena de mort i, a la vegada, re-
collir fons i evitar la mort de La-
Mar. “Per a mi el seu cas exem-
plifica què passa quan neixes a un
lloc específic rodejat de molta po-
bresa i crim”, diu Marquès.
Tot i que els concerts més

importants seran els que farà a
Ohio a l’abril, ja que la pressió dels
ciutadans d’aquest Estat podria
decantar la balança, els que farà a

la seva ciutat natal seran uns dels
més especials. “Granollers per a
mi significa qui soc, els meus orí-
gens”, diu. “De fet, diuen que no
saps on vas si no saps d’on vens i
jo dic que soc de Granollers molt

orgullosament, perquè no seria la
persona que soc sense Grano-
llers”, afegeix. Una ciutat on Mar-
quès té amics i família i a la qual
el músic torna cada estiu, després
que la deixés per la música ara fa
13 anys. “Volia anar a llocs més
grans on hi hagués escenes de jazz
més grans i primer vaig estar a Pa-
rís, que és la capital europea del
jazz, i després a Nova York, que és
la capital mundial del jazz i on he
construït la meva vida”, explica.
“Però, tot i això, m’he esforçat per
no perdre mai el contacte amb la
ciutat”, conclou.

Marquès i LaMar durant la gravació del disc. Foto: Freedom First

Jazz des d’un corredor de la
mort dels EUA per salvar un pres
» El granollerí Albert Marquès treu un disc amb un condemnat a mort
» Amb la seva música vol evitar que l’executin i sensibilitzar la gent

“Va ser espectacular”: èxit de
la darrera edició de La Mitja

SOCIETAT4Aquesta edició de La
Mitja serà una de les més recor-
dades. No només pel doble rècord
de temps tant masculí com fe-
mení, sinó per la gran participa-
ció amb què va comptar, per la re-
cuperació de totes les activitats pa-
ral·leles a la cursa i per la impli-
cació de la ciutadania.
“Només podem dir gràcies”,

diuen des de La Mitja. I és que  tal
com explica Ivan González, un
dels corredors d’aquesta edició,
“va ser espectacular”. “Va fer un
dia increïble, l’ambient era bru-
tal i, a més, girar el cap i veure

tants corredors i tanta gent ani-
mant et posava la pell de gallina”,
recorda. Mentre que Sònia Palau,
una de les espectadores de la
cursa, diu que “feia goig veure la
ciutat tan plena”. “Tothom sortia
als carrers i als balcons a animar
i, sobretot a la zona de la meta, els
bars i les terrasses estaven plenes
de veïns i de gent de fora que ve-
nia només per veure o per córrer
La Mitja”, comenta.
Tot plegat en una jornada

que, com deia a Línia VallèsJoan
Villuendas, coordinador de la cur-
sa, “és molt més que atletisme”.

Els veïns volen continuar
sense camions a la Ronda

MOBILITAT4La prohibició del
pas de camions pesants pel tram
urbà de la Ronda Sud de Grano-
llers ha aixecat polèmica. I és
que, segons els empresaris, aques-
ta mesura dificulta als camions
l’accés al polígon de Palou Nord
i això desperta malestar, ja que,
per evitar la Ronda, els camioners
han de fer una volta més gran.
Per aquest motiu, l’Ajunta-

ment de Granollers ha demanat
al Departament de Territori que
es faci un canvi en la prohibició.
En concret, que es permeti el
pas de camions per la Ronda, en

el tram que va des de la C-17 i el
Coll de la Manya fins al carrer
Roma, abans d’arribar a la ro-
tonda del carrer Lluís Companys,
per facilitar l’accés al polígon.
Aquesta possible modifica-

ció, però, no ha agradat a la pla-
taforma Integració Ronda Sud,
des d’on lamenten que, si es fes el
canvi, “els camions passarien a 50
metres dels habitatges i això su-
posaria perill i contaminació”. A
més, com a afectats, demanen que
el consistori els informi de les no-
vetats i de les converses que té
amb les empreses i Territori.

Imatge de la sortida de La Mitja. Foto: Twitter (@KH7_Sport)

Energia |Granollers tindrà una planta de biometà
El Consorci de Gestió de Residus i el Consorci Besòs Tordera han començat
les obres de la nova instal·lació per fer biometà a Granollers. El gas s’injectarà
a la xarxa de gas natural i les indústries i els habitatges el podran consumir.

“El d’en Keith és un
altre cas de racisme 
i de violència estatal”,
denuncia el músic

“Dic que soc de
Granollers molt
orgullosament”,
confessa Marquès

Olga García
GRANOLLERS
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Els Castellers de Mollet, una
de les millors colles de l’any

CULTURA4Els Castellers de Mo-
llet continuen rebent premis i
reconeixements per la seva tem-
porada de l’any passat, on van
aconseguir fer la millor actuació
de la seva història. I és que dis-
sabte, en la setzena edició de la Nit
de Castells, que reconeix les mi-
llors colles castelleres catalanes de
l’any, els de verd claret van em-
portar-se el Premi Descarregat
“per la seguretat i la projecció de
la colla”, deien des de la Coordi-
nadora de Colles Castelleres, que
els entregava el guardó.
En aquest sentit, cal recordar

que els Castellers de Mollet només
van caure un cop l’any passat i
que, a més, van estrenar castells
nous. Per això s’han emportat “un
dels guardons més ben valorats”,
detallen des de la Revista Castells,
impulsora de la iniciativa, que re-
collien Cisco i Javi Carvajal, ex-
president i excap de colla, acom-
panyats de l’alcaldessa de Mollet,
Mireia Dionisio. La fita ha portat
a la resta de colles de la comarca
a felicitar els molletans i als de
verd claret a agrair als membres
de la colla “la bona feina feta al
llarg de la temporada”, deien.

El finançament de les obres de
l’escola d’infermeria, a debat

SERVEIS4L’escola d’infermeria
de la Fundació Sanitària Mollet
(FSM) començarà a construir-se
en els pròxims mesos. I és que la
Comissió Territorial d’Urbanis-
me de l’Arc Metropolità de Bar-
celona ja ha donat llum verda
perquè comencin les obres. Un
pas que permetrà aixecar aquest
nou edifici de 4.000 metres qua-
drats entre la ronda de Pinetons
i el carrer de Santa Perpètua i
que ha despertat el malestar de
la Plataforma per la Defensa de
la Sanitat Pública del Baix Vallès.
“En cap cas estem en contra

d’aquest equipament, però el
que no volem és que es facin ser-
vir diners públics per aixecar un
negoci privat”, denuncia Antonio
López, portaveu de l’entitat. I és
que segons explica, “l’edifici cos-
tarà entre 5 i 7 milions i es fi-
nançarà amb part del superàvit
que té la FSM, que prové dels di-
ners que li dona la Generalitat”.
Tot plegat mentre des de la

FSM han preferit no fer decla-
racions davant les preguntes
que li ha traslladat aquesta
publicació sobre l’origen d’a-
quest superàvit.  

Podem inhabilita els seus 
dos regidors de Mollet

POLÍTICA4La direcció de Po-
dem Catalunya ha sancionat els
dos únics regidors de Podem Mo-
llet i màxims responsables del
partit, Núria Muñoz i Alberto
Murillo, amb un any i un any i sis
mesos d’inhabilitació.
Segons informa Podem Cata-

lunya, aquesta decisió és “a cau-
sa de la seva actuació contrària als
estatuts i reglaments del partit”.
En concret, per haver registrat la
marca Canviem Mollet per poder-

la fer servir, si calgués, en les
eleccions municipals, després que
Podem Catalunya pactés la coali-
ció amb Mollet en Comú contra la
voluntat de Podem Mollet.
D’altra banda, la resolució

també comporta la suspensió d’a-
filiació i militància durant 6 me-
sos i un any, respectivament. A
més, Podem Catalunya ha de-
manat a l’Ajuntament que dissol-
gui el grup municipal, que està al
govern en coalició amb el PSC.

Mireia Dionisio, Javi i Cisco Carvajal amb el premi. Foto: Castellers de Mollet

Foto: Twitter (@albmurillo)

Solidaritat |Mollet ajuda les víctimes del terratrèmol
L’Ajuntament ha aprovat donar 6.000 euros al Fons Català de Cooperació
al Desenvolupament per ajudar  les víctimes del terratrèmol al Kurdistan,
Síria i Turquia i atenuar les afectacions que han sofert aquests països.

URBANISME4Tornar sola a casa
quan és fosc acostuma a ser, per
a algunes molletanes, un motiu de
tensió i d’alerta. “Sempre has de
passar per algun parc, per algun
portal o per algun carrer que et fa
por perquè està mal il·luminat,
perquè està en mal estat o perquè
està en una zona poc transitada”,
confessa Eva Llanos, una jove de
la ciutat. Per això, dilluns, l’Ajun-
tament organitzava una marxa ex-
ploratòria nocturna que recorria
tots els carrers de la ciutat, alme-
nys un tros de cadascun d’ells, “per
identificar els punts foscos i mi-
llorar la il·luminació”, detallen
des del consistori.
En aquest sentit, segons ex-

plica a Línia Vallès la regidora Nú-
ria Muñoz, que hi va participar, es
va dividir el plànol de Mollet en
quatre zones i els participants en
quatre grups per comprovar in situ
la sensació de seguretat dels espais
urbans des d’una perspectiva de
gènere. Tot plegat, mentre prenien

anotacions que serviran per fer,
posteriorment, un informe que
permeti a l’Ajuntament corregir
tots els problemes detectats.
Precisament, segons els veïns,

una de les zones més fosques i
amb més sensació d’inseguretat
és la que va del tanatori fins al car-
rer de Gaietà Vinzia, en paral·lel
a la via del tren. “Fa por passar
per allà inclús anant acompa-

nyada”, denuncia Llanos, que
valora positivament aquesta ini-
ciativa “sempre que permeti a la
ciutadania anar més tranquil·la
pel carrer”, afegeix. I és que, tot
i que aquesta activitat ja es va fer
el 2019, aleshores es va limitar
només al centre i, per tant, dilluns
era la primera vegada que s’es-
tenia a tota la ciutat. “Va ser tot
un èxit”, conclou Muñoz.

Els grups anaven anotant els problemes que detectaven. Foto: Ajuntament

Mollet vol acabar amb 
els espais foscos i insegurs

» Una marxa exploratòria ha identificat els espais foscos de la ciutat
» Es farà un informe amb els problemes detectats per corregir-los
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Torna el projecte Parets amb
Flors amb una nova edició

SOCIETAT4El projecte Parets
amb Flors, una iniciativa del
consistori que ensenya als veïns
coneixements bàsics de jardi-
neria que posen en pràctica als
carrers i a les zones verdes del
municipi, reprendrà l'activitat el
20 de febrer. En concret, amb
sessions cada dilluns al matí
fins a la diada de Sant Jordi,
quan es posarà punt final a l'e-
dició d'enguany.
Aquesta iniciativa es posava

en marxa el juny del 2019 i, grà-
cies a la bona acollida i a la par-
ticipació veïnal, ha tingut con-

tinuïtat fins ara. I és que, més
enllà de donar lliçons teòriques
i pràctiques sobre flors, plantes
i arbustos, també permet crear
un espai de socialització on la
ciutadania pot conèixer-se,
compartir experiències i, en es-
pecial, el seu interès per la flo-
ricultura. Tot plegat, de la mà de
tècnics de l'Escola de la Natura,
que s'encarrega de l'organitza-
ció del projecte, que es tira en-
davant a l'espai situat entre els
carrers de Montserrat Roig i
Mercè Rodoreda, a prop del
parc del Sot d'en Barriques.

SOLIDARITAT4Cada 4 de febrer
se celebra el Dia Mundial Contra
el Càncer. Una jornada que pre-
tén donar visibilitat a aquesta
malaltia i a les persones que la pa-
teixen i que a Parets se celebrava
amb una caminada solidària que
l’associació Parets Contra el Càn-
cer organitzava diumenge.
“Va ser la sisena vegada que

l’organitzàvem i va anar molt bé
perquè la gent va acabar molt
contenta”, explica a Línia Vallès
Montserrat Muntaner, presi-
denta de l’entitat. I és que, segons
comenta, hi van participar unes
550 persones, entre elles algunes
que pateixen o han patit càncer
i que més enllà de fer esport tam-
bé van poder socialitzar, parlar
i compartir vivències. “És una ex-
periència molt maca i enriqui-
dora”, afegeix Muntaner.
En aquest sentit, però, la

presidenta explica que, més en-
llà de la caminada, Parets Con-
tra el Càncer treballa durant tot
l’any per ajudar els malalts. “Ga-
irebé cada mes organitzem algun
esdeveniment i, a més, cada set-

mana rebem al nostre local els
socis que necessiten suport”, co-
menta. Un espai on les persones
amb càncer, només per ser sòcies
i pagar una quota anual de vint
euros, poden concertar sessions
amb una psicooncòloga, una fi-
sioterapeuta, una podòloga o
una nutricionista i fer classes de
ioga o de dansa oriental. “I tam-

bé oferim servei psicològic a les
famílies”, afegeix Muntaner.
Tot plegat, gràcies a una as-

sociació que ja té 19 anys de tra-
jectòria i que funciona gràcies a
la tasca de les voluntàries que la
formen. “Suposa moltes hores i
molta dedicació, però és molt
satisfactori”, conclou la presi-
denta de l’entitat.

Imatge de la sortida de la caminada. Foto: Silvia Ferran/Ajuntament

Parets, unida en la lluita contra
el càncer en una caminada

Participants de la darrera edició del projecte. Foto: Silvia Ferran/Ajuntament

Educació | Unió per mantenir P3 al Lluís Piquer
La Junta de portaveus es reunia dimecres per demanar que els grups polítics
facin pressió davant la decisió d’Educació de tancar una línia de P3 de l’Escola
Lluís Piquer. Però, segons Serveis Territorials, ja no hi hauria marxa enrere.



13 | 

líniavallès.cat10 de febrer del 2023Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517



10 de febrer del 2023

Martorelles | Sant Fost

| 14

líniavallès.cat

MARTORELLES4El serial pel
tancament de la planta d’Amazon
a Martorelles s’enverina. Les
postures de la multinacional i els
treballadors estan ara mateix
molt allunyades, i aquesta set-
mana han sortit a la llum unes
presumptes pressions de l’em-
presa cap a l’Ajuntament de Mar-
torelles. Segons va publicar El Pe-
riódico, Amazon hauria exigit
celeritat al consistori martore-
llesenc per obtenir uns permisos
per fer un aparcament als terre-
nys de l’antiga fàbrica de Derbi. 
Així ho va explicar l’alcalde,

Marc Candela, al citat diari. “Ens
van dir que o els donàvem una
solució per a l’aparcament o
marxarien”, relata el batlle en de-
claracions recollides per l’ACN.
Candela considera que no tenen
per què fer “un tracte de favor a
una multinacional així ni a nin-
gú”. “Els tractem com a qualse-
vol altra empresa o veí”, afegeix.
I és que poc després d’aterrar

al poble, Amazon va demanar al

consistori un espai on poder
aparcar els seus camions. En
un principi es va descartar un so-
lar a tocar de la nau, ja que hi ha-
via perill d’inundabilitat. Després
va sorgir la possibilitat de cons-
truir-lo als terrenys de l’antiga
Derbi, però la Generalitat no va
validar que els camions hi acce-
dissin des de la carretera B-500,
perquè es corria el risc de blo-
quejar la via. 
En aquest punt, l’Ajunta-

ment va instar Amazon perquè
parlés amb la família Rabassa,
que tenia propietats a la vora que
podrien permetre fer un nou
accés pel carrer Verneda. El pro-
jecte va tirar endavant, però
quan l’Ajuntament va comunicar
el gegant del comerç electrònic
que havien d’esperar-se un
temps per tancar uns serrells,
van sorgir els problemes, que
haurien derivat en les pressions
i amenaces que cita Candela. 
En paral·lel, els treballadors

també han denunciat amena-

ces per part d’Amazon. Segons el
comitè d’empresa, la company-
ia estaria pressionant els em-
pleats perquè desconvoquin la
vaga. En aquesta línia, Elisenda
Mas, delegada de CCOO, va ex-
plicar ahir dijous en una roda de
premsa al Parlament que la com-
panyia està intentant donar una

“imatge desvirtuada” dels tre-
balladors, sol·licitant la inter-
venció policial  i amenaçant amb
un tancament patronal. 
Mas, que va estar acompa-

nyada per Candela i la resta del
comitè, considera “insuficient” la
proposta d’Amazon d’oferir 23
dies per any treballat als treba-

lladors i traslladar-ne només
152 al Prat. 
En paral·lel, els vaguistes

d’Amazon i els de la farmacèutica
Towa –a només 300 metres–
van rebre el suport d’Oriol Jun-
queras, president d’ERC, i Jés-
sica Albiach, presidenta d’En
Comú Podem, divendres passat. 

Denuncienpressions d’Amazon
» L’Ajuntament de Martorelles assegura que la multinacional va exigir-li celeritat amb uns permissos
» Per la seva banda, els treballadors diuen que han rebut amenaces per desconvocar la vaga

Manifestació dels treballadors d’Amazon de Martorelles pel tancament del centre. Foto: Jordi Pujolar/ACN

Sant Fost | La Cúpula vol tenir la millor hamburguesa
El restaurant La Cúpula de Sant Fost participa en el Best Burger Spain, un

campionat per escollir la millor hamburguesa de l’Estat. Hi prenen part uns 300
establiments i es pot votar al web lamejorhamburguesa.com fins al 28 de febrer.
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Mor l’exregidor de
Montornès Ramón Bueno

OBITUARI4Als seus 68 anys,
Ramón Bueno va dir adeu a la
ciutadania del Montornès el pas-
sat 28 de gener. El que va ser ex-
regidor del grup municipal
d'ICV-EUiA i activista veïnal al
poble va morir víctima d'un càn-
cer fulminant.
La pèrdua es va fer sentir al

municipi i Montornès en Comú
va fer pública la notícia a través
de les seves xarxes. De la matei-
xa manera, el Ple municipal
també li va retre homenatge.
Van ser els regidors Miguel Án-
gel Alvarado i Luís Ramos, com-

panys de lluita veïnal, els que van
rememorar la seva figura. A
continuació, el ple de l’Ajunta-
ment va fer un minut de silenci.
Íntimament lligat a la vida

política i social de Montornès du-
rant anys, Bueno va marxar a
viure a Montcada i Reixac, on
també va exercir d'activista i es
va convertir, des del maig de
2013 fins al febrer de 2019, en el
portaveu de la Plataforma Trac-
te Just Soterrament Total.
Aquesta entitat demanava el so-
terrament de les vies al seu pas
pel municipi vallesà.

MONTMELÓ4Dos polítics encai-
xen la mà en un despatx i aquest
simple gest desencadena tota una
sèrie de canvis a nivell territorial.
L’anomenat efecte papallona que
dicta que un petit canvi –l’esbatec
d’un insecte– pot generar tem-
pestes, també té la seva derivada
en l’àmbit polític. Així és en el cas
dels pressupostos de Catalunya. 
L’1 de febrer el Govern de la

Generalitat i el PSC arribaven a
un acord. Ara, l’entesa es tradu-
irà en canvis significatius al Cir-
cuit de Montmeló. Segons queda
establert en l’acord, la Generali-
tat es compromet a “culminar els
treballs per aprovar, durant el pri-
mer trimestre del 2023, l’Avanç
de Pla Director Urbanístic (PDU)
del Circuit de Catalunya, amb
l’objectiu d’arribar a la seva apro-
vació provisional durant el quart
trimestre del 2023”. En llengu-
atge més planer, això significa
que el projecte urbanístic tirarà
endavant. De fet, segons l’acord
entre ERC i PSC, “un cop es dis-
posi d’aquesta aprovació provi-
sional” començarà “la redacció

del primer projecte de repar-
cel·lació i urbanització” de les
més de 74 hectàrees destinades a
diferents usos. A la fi, això con-
vertirà la zona que comparteixen
Montmeló, Parets i Granollers en
un centre empresarial i recreatiu
dedicat a l'automoció, tal com
anunciava el conseller d’Econo-
mia i Empresa Roger Torrent el
passat octubre.  

PÈRDUES ECONÒMIQUES
La notícia no convenç tothom. La
plataforma No Ens Vendreu La

Moto considera el pla una “aber-
ració”. Alhora, aquesta entitat
pensa que el PDU del circuit és un
“bluf especulatiu de poca viabili-
tat” que promou la indústria
contaminant del motor.  En pa-
ral·lel, diuen que el pla generarà
“més turistificació” i un model
“social i laboral precari”.
D’altra banda, seguint amb el

Circuit, el mateix Torrent adver-
tia fa poc que el circuit tindrà
aquest any –com l’anterior–pèr-
dues econòmiques superiors als
dos  milions d’euros.

Roger Torrent diu que el circuit és deficitari. Foto: Albert Segura/ACN

El ‘nou’ circuit fa un pas més 
per convertir-se en una realitat

Bueno va ser regidor i activista a Montornès. Foto: Montornès en Comú 

Montmeló | Passos per urbanitzar l’entorn del túnel 
L’acord entre el Govern i el PSC pels pressupostos suposa un compromís 
per executar les obres d’urbanització de la part nord del túnel ferroviari de
Montmeló. L’Estat haurà de transferir 2,4 milions d’euros per fer les obres.
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Els tallers d’emprenedoria
aterren als instituts locals

SANTA PERPÈTUA4L’Ajunta-
ment de Santa Perpètua ha po-
sat en marxa tallers d’emprene-
doria als instituts del municipi.
Es tracta d’activitats impulsades
per la Unitat d’Empresa de la Re-
gidoria de Desenvolupament
Local i Comerç, en el marc de la
programació estable dels centres
educatius de secundària. 
Al llarg del mes de gener es

van fer les primeres sessions de
sensibilització a l’institut Estela
Ibèrica. Els alumnes de dife-
rents cicles formatius van fer ta-
llers que els van permetre en-

tendre què és i com es fa un pla
d’empresa, així com a generar
idees de negoci.
A partir d’ara, els tallers con-

tinuaran durant els pròxims me-
sos, amb sessions en què es trac-
taran diversos aspectes del món
empresarial. Per exemple, una
sessió se centrarà en les empreses
de Santa Perpètua, una altra en els
principis del cooperativisme i l’e-
conomia social, i una altra en la
venda online i el seu marc legal,
entre altres. Tot plegat ha de ser-
vir per engrescar els futurs em-
prenedors del municipi.

LA LLAGOSTA4L’actual alcalde
de la Llagosta, el socialista Óscar
Sierra, tornarà a ser candidat a
les eleccions municipals del 28
de maig. Els militants del seu
partit, el PSC, el van escollir per
unanimitat en una assemblea ce-
lebrada fa una setmana, després
que Sierra fos l’únic polític a pre-
sentar candidatura.
L’experiència dels últims vuit

anys avala Sierra com a alcal-
dable: va guanyar les eleccions
l’any 2015 i va revalidar la vic-
tòria en els comicis de 2019.
Ara espera que els llagostencs
tornin a fer-li confiança a les ur-
nes, com ja li han fet els seus
companys de formació. “Infini-
tes gràcies, companys. Un orgull
tornar a ser candidat a l’alcaldia”,
va dir Sierra divendres passat en
un missatge a les xarxes socials.
Després de superar el procés

per convertir-se oficialment en
el cap de llista socialista a les mu-
nicipals, el batlle actual farà
l’acte de presentació de la seva
candidatura aquest divendres a
dos quarts de vuit del vespre.

Tindrà lloc a la Sala Àgora de
l’Institut Martina.

SABANZA DEIXA CIUTADANS
També hi ha hagut moviments a
l’oposició. Concretament, Ciuta-
dans ha viscut una situació ines-
perada. Qui ha estat des del 2015
i fins ara el líder del partit, Jorge
Sabanza, ha anunciat que deixa la

formació taronja i, per tant, ha
passat a ser regidor no adscrit. Se-
gons ha informat l’Ajuntament,
Sabanza ha plegat del partit per
desacords amb la direcció actual.
Es dona la circumstància que, l’es-
tiu passat, Sabanza va ser escollit
candidat de Cs per a les munici-
pals. Ara ha avançat que vol en-
capçalar una altra candidatura.

Óscar Sierra, alcalde i candidat del PSC a les municipals. Foto: Aj. la Llagosta

L’alcalde Óscar Sierra repeteix
com a candidat a les eleccions

Un dels tallers d’emprenedoria. Foto: Aj. Santa Perpètua

La Llagosta |Àpats amb la Fundació Gasol
La Gasol Foundation va acabar el cicle de berenars saludables
divendres passat a l’Escola Glipe. Ara està en marxa la segona 
fase d’un projecte de l’entitat per promoure hàbits saludables.
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CANOVELLES4Canovelles ha
iniciat la compra d’un terreny
d’uns 3.000 metres quadrats
situat al carrer del Rec, on es vol
construir habitatge social, zones
verdes i un nou equipament pú-
blic. En concret,  un edifici que,
“en un futur, es podria cedir al
Departament de Salut de la Ge-
neralitat amb l’objectiu de dis-
posar d’un Centre d’Atenció Pri-
mària més gran que l’actual”, de-
tallen des del consistori.

Aposta per un
nou CAP i pisos
de lloguer social

BIGUES I RIELLS4Era l’any
2021 quan la regidoria de Jo-
ventut de l’Ajuntament de Bi-
gues i Riells llançava el projec-
te BiRArt, que promovia el gra-
fiti entre els joves com a eina
d’expressió artística, reconei-
xia  l'art grafiter i  prevenia les
pintades descontrolades al ma-
teix temps. Una iniciativa que
ara s’ha acabat i que, segons el
consistori,  “ha triomfat entre el
jovent del municipi”.

Promovent l’art
grafiter entre 
els joves

LES FRANQUESES4El Casal de
la Gent Gran de Les Franqueses,
a Corró d'Avall, s'ha transformat
en un Casal Cívic i Comunitari,
és a dir, en un espai obert a tot-
hom independentment de l'edat.
L'objectiu de la transformació és
evitar l'aïllament de la gent gran
i promoure la relació intergene-
racional. Per això, a partir d'ara,
el casal inclourà activitats i pro-
postes per a totes les edats.

De casal de la
gent gran a casal
cívic i comunitari

LLIÇÀ DE VALL4Tres operaris
quedaven ferits dimarts al matí en
un accident laboral que es produïa
en una empresa del carrer Ma-
resme, al terme de Lliçà de Vall.
Els treballadors estaven a la pla-
taforma d’un muntacàrregues, a
un pis d’altura, quan aquesta es va
despenjar. Tots tres van quedar
atrapats i van haver de ser resca-
tats pels Bombers. Dos d’ells van
acabar amb lesions menys greus
i un va ser traslladat a l’hospital.

Accident laboral
en una empresa
de Lliçà de Vall

LA GARRIGA4La Garriga es pre-
para per acollir una nova edició de
la cita gastronòmica més desta-
cada de la localitat: la Fira de la Bo-
tifarra, que se celebrarà els dies 4
i 5 de març amb expositors, tastos,
rutes, activitats infantils i altres ini-
ciatives que giraran al voltant d’a-
quest producte. A més, les cansa-
laderes locals oferiran també tas-
tos i organitzaran un taller d’ela-
boració de botifarres i la tradicio-
nal cuita de la botifarra termal.

La Garriga celebra
la Fira de la
Botifarra al març

CARDEDEU4Els veïns i les ve-
ïnes del Carrer Mare de Déu del
Pilar de Cardedeu es queixen
dels sorolls provocats per les
màquines de climatització de
l'equipament municipal Tèxtil
Rase. Per això han demanat a
l’Ajuntament que es comprovi
la contaminació acústica que
provoca aquesta instal·lació i
que es retirin les màquines de
la ubicació actual.

Polèmica pel
soroll de la Tèxtil
Rase de Cardedeu

MOBILITAT4El primer secretari
del PSC, Salvador Illa, reivindica-
va dilluns en un acte del PSC a
Castellar del Vallès el Quart Cin-
turó complet. I és que, tot i reco-
nèixer les dificultats, sobretot en
el tram del Vallès Oriental, la vo-
luntat socialista és fer que aques-
ta via arribi fins a la Roca, passant
per municipis de la comarca com
Lliçà d’Amunt, Santa Eulàlia de
Ronçana, Canovelles, les Fran-
queses i Granollers.
En aquest sentit, el líder dels

socialistes assenyalava que la car-
retera “és una prioritat per al par-
tit, però també per al territori” i
llançava als partidaris de construir
la carretera la petició d’alçar la veu.
“Durant tot el procés que vindrà
hi haurà veus minoritàries que se
sentiran molt, però també és im-
portant que quedi clar que hi ha
una majoria del territori que vol
generar prosperitat”, deia. De fet,
Illa no s’amagava i defensava que
la via no pot quedar en el tram en-
tre Abrera i Terrassa, que s’obri-
rà al trànsit aquest mateix any.
“Això no ha de parar, defenso un
Quart Cinturó sencer”, afirmava. 

Per la seva banda, però, la
Xarxa per a la Conservació de la
Natura (XCN), que vol preservar
els espais verds de Catalunya, ha
reclamat al Govern  responsabili-
tat ambiental. En aquesta línia, la
XCN considera el Quart Cinturó
una proposta que “no fa més que
degradar” hàbitats que cal salva-
guardar i que, a més, suposa “un
pas enrere incomprensible”, de-
tallen en un comunicat. Mentre
Toni Altaió, portaveu de la Cam-
panya Contra el Quart Cinturó, diu
que “de l’especulació al negacio-
nisme climàtic només hi ha un
pas, i Illa ja l’ha fet”.

Pel que fa als terminis, però, el
líder socialista assegurava dilluns
que serà un procés que s’allarga-
rà. Encara que si tot va com és pre-
vist, aquest primer trimestre de
2023 s’haurà de signar el conve-
ni per tirar endavant els primers
estudis. Tot plegat mentre,  a la ve-
gada, Illa admetia que al Vallès
Oriental no hi ha consens per
projectar la via i mentre el conse-
ller de Territori, Juli Fernández,
assegurava que es complirà l'acord
amb el PSC sobre la B-40, però
que “no és el quart cinturó”. “El go-
vern farà el que puguem fer millor
per als ciutadans del Vallès”, deia.

Illa, en l’acte de dilluns. Foto: Albert Segura/ACN

Illa defensa un Quart Cinturó
que arribi fins a Granollers

La llúdriga es reprodueix al riu
Mogent després de 40 anys

MEDI AMBIENT4La llúdriga s’ha
reproduït al riu Mogent per pri-
mera vegada després de més de
quatre dècades. Així ho ratifi-
quen les imatges enregistrades
amb les càmeres instal·lades en el
marc del projecte de seguiment i
estudi de la llúdriga a les conques
del Besòs i de la Tordera, que es-
tan duent a terme l’Observatori
RIVUS, dins la Fundació RIVUS,
i la Fundació Barcelona Zoo. 
Tot i que en els darrers anys sí

que s’havien detectat algunes llú-
drigues, en 40 anys no s’havia vist
mai una família que, en aquest
cas, està formada per una feme-
lla i dues cries. I és que, fins ara,
aquest afluent del riu Besòs només
actuava com a zona de dispersió
de llúdrigues provinents d’altres
zones. Tot plegat després que la
llúdriga desaparegués de la con-
ca del Besòs fa uns anys per la con-
taminació, la persecució humana
i la degradació de l’hàbitat. Llúdriga. Foto: Zoo de Barcelona

Habitatge |Augmenten les ajudes al lloguer
L'oficina comarcal d'habitatge va tramitar l'any passat 2.800 ajuts al lloguer,
990 més que l'any anterior. En concret, ajuts als pagaments ordinaris, ajuts

per a persones grans, el bo de lloguer jove i ajudes d'especial urgència.
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Esports Bàsquet | El CB Granollers rep el CB Igualada 
El conjunt de Martí Roget rebrà demà el líder, el CB Roser, en partit corresponent

a la 16a jornada de la Copa Catalunya femenina. El CB Granollers hi arribarà
després de la seva derrota per 66-43 contra el Club Bàsquet Samà del passat dia 4.

L'aparició de les xarxes socials i
de nous canals de comunicació
ens apropa a molts testimonis
que ens expliquen, a través de la
seva mirada, part de les seves ex-
periències i reptes. És el cas de
Juan José Jiménez Villalba, que
a través del seu canal de Youtu-
be ens narra com gaudeix i pa-
teix amb l'atletisme.
"Al final m'he decidit per la

Mitja de Granollers. Tinc mitja
hora des de casa meva fins a la
sortida, i a veure què surt. No ho
veig clar. Pot sortir bé o no...
Home, malament no... No ho
sé... A veure com reaccionem...
Anirà pujant la temperatura i
farà massa calor al final de la
cursa... La sortida oficial és a les
10.30, que és una mica tard, i el
meu grup surt a les 10.37", es
gravava Jiménez minuts abans
de l'inici de la 37a edició de la
Mitja Marató Granollers-Les
Franqueses-la Garriga, el passat
diumenge 5 de febrer.
Al seu relat, de gairebé 20 mi-

nuts, sentim els esbufecs del cor-
redor, les seves petjades i de
molts altres participants, també
veiem la seva cara i alguns ges-
tos. Arriba a dir "no" amb l'índex.
"He patit molt... Els dos últims
quilòmetres surten a quatre mi-
nuts el quilòmetre, però els he fet
molt forçat i incòmode. He salvat
l'hora i mitja, un objectiu que al
quilòmetre cinc veia impossi-
ble. Ha fet una mica més de ca-
lor, però igualment he acabat fa-
tal de ritme i fons, també mus-

cularment... Jo no sé si quasi
hauria estat millor fer una hora
i 35 hores, i no anar al límit ni pa-
tir per patir", lamentava des-
prés l'atleta-cronista.

18 DE GENER DE 1987
Jiménez va tornar a casa frus-
trat en una jornada màgica per
a la Mitja de Granollers, en què
es va veure un doble rècord en
categoria masculina i femenina.
Una coincidència tan extraor-
dinària que mai s'havia produ-
ït en els 37 anys d'història de la
prova. Aquell 18 de gener de
1987 Rafael Garcia, amb
1:05:45, i Quima Casas, amb
1:17:34, van estrenar el palma-
rès d'una cursa especial.

En aquesta ocasió van ser
dos dels grans favorits, l'etíop Ha-
gos Gebrehivet i la seva compa-
triota Tigist Gezahegne, els qui
van fer història. Així, Gebrehivet
va aturar el cronòmetre en 58 mi-
nuts i 55 segons, la millor mar-
ca mundial en aquest 2023. Un
registre que millora en mig mi-
nut el rècord anterior de la Mit-
ja, que datava de l'any 2008 i
atresorava Samuel Wanjiru.

“ESTIC CONTENT”
Gebrehivet es va mostrar molt
satisfet al programa En Joc, de
La Xarxa: "Les meves sensa-
cions fent aquest rècord són
bones. Estic content d'haver
guanyat i participat en una car-

rera tan maca com la Mitja de
Granollers".
També va travessar la meta

molt satisfeta l'atleta paralím-
pica etíop Tigist Gezahegne, que
va estar acompanyada per la
llebre vallesana Artur Bossy.
Totes dues van córrer la majo-
ria de la cursa en solitari i van ar-
ribar amb un temps d'1 hora, 6
minuts i 40 segons. És a dir, fins
a 38 segons menys que la mar-
ca anterior de la prova en cate-
goria femenina.
Joan Villuendas, de l'Asso-

ciació Esportiva La Mitja, orga-
nitzadora de la competició, no
podia ni volia dissimular el seu
somriure. Acabava de gaudir
amb un guió perfecte: "Un dia

així és fabulós perquè nosal-
tres realment estem treballant
perquè vinguin els i les millors
atletes. Acostumen a fer-ho,
però és que avui ha anat tot per-
fecte: el temps, el sol ha acom-
panyat, la llebre, les ganes de
córrer, el seu estat de forma...".
Villuendas va voler desta-

car el que defensa com "un tret
diferencial" de la prova. "Als i a
les atletes que venen els anem a
buscar i els acompanyem. Volem
que se sentin com a casa i s'ho
passin molt bé. Dos rècords del
món en un mateix dia és bestial.
A vegades es feia al masculí i al-
tres, al femení, però comptar
amb les dues millors marques de
l'any és increïble", va celebrar.

Toni Delgado
GRANOLLERS

Jornadamàgica a laMitja
» Gebrehivet i Gezahenge, doble rècord mundial a la Mitja Marató Granollers-les Franqueses-la Garriga
» Per primer cop coincideixen el mateix dia les millors marques en categoria masculina i femenina

L’etíop Hagos Gebrehivet i la seva compatriota Tigist Gezahegne travessant la línia de meta de la Mitja de Granollers amb un doble rècord mundial. Fotos: LM
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Inspirada en la novel·la Pamelade Samuel
Richardson, l’obra planteja la relació de
sis personatges de diversos estatus socials
i edats que representen un joc perillós de
poder i dominació. Explora el desig, els
rols masculins i femenins, la fluïdesa del
gènere o les possibles contradiccions en-
tre feminisme i atracció sexual.
Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Quan ens haguem torturat prou
Martin Crimp

La cantant i trompetista Alba Careta
publica el seu tercer àlbum, Teia (Segell
Microscopi). El nom del disc fa referèn-
cia a la fusta resinosa del pi o a una es-
tella d’aquesta fusta que crema amb fa-
cilitat i que es fa servir per fer llum o foc.
En aquest treball, la jove nascuda a Avi-
nyó ha aplegat vuit cançons que parlen
de les seves lluites i convenciments.

Música

A una illa remota a la costa oest irlande-
sa, aquesta pel·lícula narra la història de
dos amics de tota la vida que es troben en
un carreró sense sortida quan un d’ells de-
cideix tallar de cop l’amistat. L’altre, atònit,
s’esforça per recuperar la relació, negant-
se a acceptar el rebuig del seu amic de
sempre. Un ultimàtum desesperat pro-
vocarà conseqüències traumàtiques.

Pelis i sèries

Ànimes en pena d’Inisherin
Martin McDonagh

Teia
Alba Careta Group

‘Bad painting?’
El museu Can Framis de Barcelona (Roc Boronat, 116)

acull des del 6 de febrer l’exposició Bad Painting? (en cata-
là, “Mala pintura?”), de l’artista Carlos Pazos. La mostra

convida els visitants a reflexionar sobre què és una bona
pintura i, per tant, a repensar quins són els criteris que de-
terminen el nostre gust. Tal com ha explicat Pazos a l’ACN,
l’exposició està formada sobretot per “pintures maltracta-
des que possiblement mai veuríem penjades en un mu-
seu”. De fet, moltes de les obres provenen del magatzem

del Museu Nacional d’Art de Catalunya (MNAC).

Una altra gala dels Grammy, una altra estatue-
ta per a Rosalía (Sant Esteve Sesrovires, 1992).
Ja fa anys que diem que l’artista sesrovirenca
és imparable, però és que no ens equivoquem.
Després d’acumular una infinitat d’èxits amb el
seu segon àlbum, El mal querer, la cantant s’ha
tornat a coronar amb el trencador Motomami.
La gira mundial del disc ha omplert estadis a
tort i a dret, i ara aquest curós treball discogrà-
fic li ha valgut el premi Grammy en la catego-
ria de “millor àlbum llatí alternatiu o de rock”.
En aquesta 65a edició dels guardons, el darrer
àlbum de Rosalía s’ha imposat als de Jorge

Drexler, Mon Lafarte, Gaby Moreno i Fito Páez.
Així, la catalana més global ja té dos gramò-
fons daurats: també el va guanyar pel seu 
segon disc. Pel que fa als Grammy Llatins, 
en l’última edició en va aconseguir quatre.

R O S A L Í AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una estrella internacional
Fa anys que té fans arreu del món

Famosos

Guanyar el Grammy a millor disc llatí
Pel seu tercer àlbum, ‘Motomami’ 

Havia de ser ella
Els seus seguidors celebren un premi merescut

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Una noia vetlla el seu avi, i en la solitud
absoluta té dues grans companyies: la de
la memòria i la de la imaginació. Mentre
els cirerers es despullen, la llei de l’hivern
s’imposa recordant-nos que per renéixer
cal deixar anar. Amb un aire intimista i
màgic, aquesta novel·la fa visible l’invi-
sible: les persones que no hi són, però
que ens guien a cau d’orella.

Llibres

La llei de l’hivern
Gemma Ventura

| Fashion Police Squad
L’humor també existeix als videojocs i Fashion Police Squad ho demostra: salva la ciutat de les

sandàlies amb mitjons i altres crims contra la moda. Per a PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ADAPTACIÓ

Una dieta rica en proteïnes ens ajuda a mantenir la calor 
i el consum regular d’aigua ens manté hidratats

HORARIS

DIETA

EDIFICIS

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

La teoria de Darwin sobre la selecció natural, que les espè-
cies s’adapten al medi ambient i canvien per sobreviure,
continua vigent i ara és més fàcil de demostrar gràcies a la

tecnologia. Investigadors del CSIC han descobert, per exemple,
que els habitants a Espanya han après a adaptar-se a les tempe-
ratures fredes extremes des de 1989. I des de 2009, a les més
elevades. Han arribat a aquesta conclusió després d’analitzar 14
milions de morts a Espanya entre 1979 i 2018.     
Tot examinant les dades, els investigadors s’han fixat en el

fet que la mortalitat a conseqüència del fred s’ha reduït signifi-
cativament, gairebé tres cops. El risc de mortalitat per culpa de
la calor extrema també ha baixat, tot i que no tant, i només s’a-
precia en l’etapa final de l’estudi, a partir de 2009. 
Les conclusions de la recerca demostren que les persones

ens estem adaptant, a poc a poc, a les temperatures extremes,
de manera que en el futur tolerarem millor els contrastos. Tot i
això, cal ajudar una mica la selecció natural, perquè el canvi és
lent i nombroses persones vulnerables podrien veure’s afecta-
des pels extrems durant aquest hivern o l’estiu vinent.  

Cada cop resistim millor el fred

Posar-se la roba adequada és la millor manera 
d’adaptar-se als contrastos de temperatura

Les claus

A l’hivern cal aprofitar al màxim les hores de sol 
i a l’estiu evitar els moments més càlids del dia

Els espais de feina i les llars també s’han d’adaptar 
als canvis. No n’hi ha prou amb refredar o escalfar l’aire
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